
Cuidar els néts i nétes ha sigut una experiència molt diferent a la de ser mare i que han disfrutat i disfruten 

néts també han anat a la 
guarderia i desprès ella els ha 
anat a buscar. 
Però ser avi és més que cuidar el 
nét 0 néta mentre la mare i el 
pare treballen. La Dulcinea 
Navarrete, una dona de 67 anys, 
assegura que cuidar els seus néts 
i nétes ha sigut una experiència 
molt diferent a la de ser mare i 
que ha "disfrutat i disfruta" 
molt d'ells: "és al cap i ala fi 
una experiència sensacional que 
no canviaria per res". 

• El fet de ser avi 
La figura dels avis s'ha redefinit 
i la societat actual dóna molta 
importància al paper que , 
realitzen en general, i 
concretament, dins la seva 
família. Avis i àvies que ajuden a 
cuidar els néts i nétes, i que 
col·laboren en la seva educació. 
Però no s'ha d'oblidar que 
educar als néts no és el paper 
dels avis. 
Tot i que les dones entrevistades 
veuen cuidar dels seus néts com 
un fet excepcional, activitat que 
les omple de vida, creuen que 
tampoc s'ha d'abusar dels avis. 
La M3 José Martín, que té 53 
anys, troba bé cuidar dels néts 
en certes ocasions, però no de 
forma diària. Ella mateixa 

reconeix que h encanta estar 
amb la seva néta, però reconeix 
que "els néts lliguen molt als 
avis". Per la seva part, Ana M̂  
Rabarté prefereix que si ella està 
a casa cuidar de la seva néta a 
portar-la a una guarderia. Però, 
en canvi, la Reneé Casarramona, 
de 63 anys, explica que, en 
algunes ocasions, cuidar dels 
seus néts la fet sentir-se una 
mica "agobiada" i nerviosa, ja 
que són molt enèrgics i la fan 
sentir molt cansada. Per aquest 
motiu, ella prefereix que si 
poden vagin a la guarderia 
perquè és de les àvies que opinen 
que allà els hi donaran unes 
pautes d'educació que ella a casa 
"no pot donar". 

• Educar i ensenyar 
Aquest paper que la societat ha 
atribut a molts avis i àvies en el 
cuidat dels seus néts fa que 
prenguin un paper molt actiu en 
la socialització i educació dels 
més joves de la família. És una 
experiència que enriqueix a les 
dues parts implicades. Les àvies i 
els avis dels nostres dies ja no 
consenten tot als seus respectius 
néts i nétes, com popularment es 
pensa. La Rita Martínez creu que 
els avis també han d'ensenyar 
que algunes coses no s'han de 

fer, com també assegura la Ana 
Ma Rabarte. 
Però sobretot, el que fan el avis 
és entaular una relació especial 
amb els néts, una relació de 
confiança. A més, la mateixa 
Reneé Cassarramona assegura 
que ella sobretot el que els hi 
transmet als seus tres néts és 
molt d'amor i "carinyu", ja que 
"també és necessari". 
La experiència i la saviesa dels 
nostres avis no té preu, i és per 
això, que cal rendir un 
homenatge als avis i àvies de la 
nostra societat que col·laboren a 
aixecar la ciutat i a que les 
noves generacions segueixin sent 
cada dia millors, sense obüdar 
que en molts casos l'ajuda 
d'aquests avis també es 
materiahtza en ajuda econòmica 
per a que l 'entom de moltes 
famílies pugui arribar millor a 
final de mes. • 
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